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Szegedi irodalomtörténész vezeti a Németh László Társaságot 

Olasz Sándor az elnök 
Olasz Sándor szegedi irodalomtörténészt, a Ti-
szatáj főszerkesztőjét választotta elnökévé a Né-
meth László Társaság a Magyar írószövetség 
székházában megrendezett közgyűlésén. 

Németh László özvegye és Grezsa Ferenc irodalom-
történész kezdeményezésére 15 évvel ezelőtt, 
1987-ben Hódmezővásárhelyen alakult meg a Né-
meth László Társaság, amelynek fő célja a polihisz-
tor író szellemi hagyatékának gondozása. A társa-
ság elnöki tisztét mindig jeles irodalmárok töltöt-
ték be: Király István, Grezsa Ferenc és Sándor Iván. 
A társaság székhelyét évekkel ezelőtt áttették a 
hódmezővásárhelyi könyvtárból a budapesti Né-
meth László Gimnáziumba. A Magyar írószövet-
ség székházában pénteken megrendezett közgyűlé-
sen három esztendőre Olasz Sándor szegedi iroda-
lomtörténészt, egyetemi docenst, a Tiszatáj főszer-
kesztőjét választották a társaság új elnökévé. -
Mindig létezett egy olyan törekvés - amihez elnök-
ként én is szeretném tartani magam - , hogy ne 
csak a kultusz életben tartása legyen a társaságunk 

célja. Németh László enciklopédikus író volt, or-
vosként a természettudományokban is elmélyült 
ismeretekkel rendelkezett, rendkívül gazdag élet-
műve átnyúlik az irodalom határain. Korábban is 
rendeztünk már konferenciát A századvég szellemi 
körképe címmel, amelynek anyaga később kötet-
ben is megjelent. Társaságunk, amelynek ország-
szerte több mint négyszáz irodalmár, tanár és orvos 
a tagja, feladatának tekinti a diákokkal való kap-
csolattartást is. Kétévente tanulmányi versenyt 
hirdetünk, amelyre sok pályamunkát küldenek be 
a középiskolások nemcsak Németh László életmű-
vével, hanem a mai magyar irodalommal kapcso-
latban is. Az elnöki székben Monostori Imrét, az Új 
Forrás főszerkesztőjét váltottam, aki tavaly nagy-
szerűen megszervezte a több mint száz programból 
álló centenáriumi rendezvénysorozatot - mondta a 
Németh László életművét is kutató Olasz Sándor, 
akitől az is megtudtuk: Csíkszentmihályi Róbert 
egészalakos szobrot mintáz az íróról, amit jövőre 
avatnak majd fel a Millenáris Parkban. 

H . Z S . 

Feleségét József Attila Ódájával hódította meg 

Rahim, a magyar orvos 
Abdul Rahim Abou Ghazale lel-
kében jól megfér egymással a 
palesztin és a magyar identitás. 
A mindszenti háziorvos évti-
zedek óta Magyarországon él, 
de rendszeresen figyeli a mű-
holdas arab tévéadásokat. 

A doktor urat általában Abdul 
Rahimként ismerik. A név ma-
gyar jelentése az „Irgalmas szol-
gája" - ő pedig már magyarázza 
is: a mohamedánoknál 99 elne-
vezése létezik az Istennek, az Ir-
galmas az egyik. Abdul Rahim 
ma elnöke az általa alapított 
Mindszenti Keresztény Szak-
szervezetnek. Az eredetileg mo-
hamedán orvos szerint sok közös 
vonást találni a kereszténység-
ben és az iszlámban, eredetileg 
utóbbi is nyitott és barátságos 
vallás. A tisztséget azért vállalta 
el, mert megbízták vele és ő ezt 
megtiszteltetésnek vette. 

Abdul Rahim 1942-ben szüle-
tett Haifában, Palesztina legna-
gyobb kikötőjében. Családjának 
sorsa kitörölhetetlenül kötődik 
Izrael állam megalapításához, 
hiszen már 1948-ban Jordániába 
kellett menekülniük. Ma már 
négy országban élnek családtag-
jai, akikkel rendszeresen tartja a 
kapcsolatot. Hazánkba a Palesz-
tin Felszabadítási Szervezet ösz-
töndíjával jutott el 28 évesen. El-
végezte az orvosi egyetemet Sze-
geden |„azért választottam Sze-
gedet, mert hallottam, hogy a 
napfény városa" - jegyzi meg), 
majd Szentesre került. Onnan 
költöztek gyógyszerész végzett-
ségű feleségével Mindszentre. 
Egyetemi tanulmányaik alatt is-
merkedtek meg, József Attila 
Oda című versével hódította meg 
Mária szívét. Nemcsak hogy 
megszerette Magyarországot, de 
hazájának is választotta. Édesap-
ját Mindszenten temették el, ép-

pen látogatóban járt fiánál, ami-
kor utolérte a halál. Édesanyját 
egy izraeli légitámadás során 
vesztette el. - Nem gyűlölöm az 
izraelieket. Sokat találkoztam 
velük Magyarországon is, és 
mindig kezet fogtunk. Nép a 
népre nem haragszik. Békére 
lenne már szükség, nem a hábo-
rúra - vallja az orvos, aki ma is 
naponta figyeli a közel-keleti ese-
ményeket műholdvevőjén. Hatá-
rozott véleménye van a történé-
sekről: - Nem vagyunk terroris-
ták! Elvették a földjeinket és a 
házainkat, s mi a szabadságun-
kért harcolunk. 

Többes szám első személyben 
beszél a palesztinokról, mégis 
magyarnak vallja magát. Mint 
mondja, számára fontos a mind-

szentiek életminősége - Abdul 
Rahim 12 éve önkormányzati 
képviselő. 1990-ben országgyű-
lési képviselőjelöltséget is vállalt 
a Kereszténydemokrata Néppárt 
színeiben, 1994-ben pedig egye-
nesen a MIÉP jelölte parlamenti 
tagságra, mert mint mondja: -
Tudták rólam, hogy palesztin 
származású vagyok, de elfogad-
ták, hogy magyarnak érzem ma-
gam. 

Azóta nem foglalkozik orszá-
gos politikával, csak a helyi 
ügyekben szólal fel. Abdul Ra-
him egyébként a demokrácia hí-
ve. Azt vallja, hogy az emberek 
szavaztak neki, ezért értük kell 
dolgoznia. Hiszi és érzi: a mind-
szentiek ismerik és szeretik. 

S Z A L O N T A I A T T I L A 

Abdul Rahimot a KDNP és a MIÉP is jelölte képviselőnek, ma 
azonban már nem foglalkozik országos politikával. Fotó: Tésik Attila 

Eredeti helyszínek - eredeti gondolatok 

Van Gogh-könyvet írnak 
Hódmezővásárhelyen 

Szabó Gáborné: Lelkes István festőművész-polihisztorral együtt tervezzük a könyvkülönlcgesség 
l é t rehozásá t . Fotó: Tésik Attila 

Könyvkülönlegesség készül Vásárhelyen Vincent 
Van Gogh születésének százötvenedik évfordu-
lójára. Szabó Gáborné bejárta azokat a fran-
ciaországi helyszíneket, ahol a tragikus sorsú 
művész, Van Gogh, élete utolsó szakaszában al-
kotott . 

Tényeket - újakat - aligha lehet már mondani Van 
Gogh kapcsán, ám olyan műveket alkotni a Van 
Gogh-i inspirációk nyomán, amelyek új megköze-
lítésben érzékeltetik a Van Gogh-jelenséget - nos, 
ilyen létrehozható. A festő, mint ismert, életében 
egyetlen képet adott el, és halála pillanatától kezd-
ve örökéletűvé vált. A vásárhelyi Szabó Gábor-
né-Lelkes István szerzőpáros kuriózumszámba 
menő, rendkívül figyelemreméltó kötet létrehozá-
sát tervezi a tragikus sorsú Van Gogh-ról, az évfor-
dulóra. Szabó Gáborné - a vásárhelyi Nagy Sándor 
Utcai Altalános Iskola igazgatója - számára egyéb-
ként nem újdonság sem a festészet, sem az írás. Ké-
pei annak idején sok-sok kiállításon szerepeltek, ő 
maga is tagja volt alkotói körnek. Prózai írásai -
Szabó Ágnes néven - antológiákban, lapokban je-
lentek meg, s rádióban is elhangzottak művei. Lel-
kes István festőművész-polihisztort aligha kell be-
mutatni. Ami közös kettejük közt: rajongói Van 
Gogh művészetének. „Lelkes István sokat segített 
és segít iskolánknak, s egyszer rákérdezett, miért 

járok én újra és újra Franciaországba, például Ar-
les-ba. Mondtam: bejárom Van Gogh élete utolsó, 
tragikus szakaszának színhelyeit, ahol legcsodála-
tosabb művei születtek" - halljuk Szabó Gáborné-
tól. Hozzáteszi: így s ekkor derült ki: Lelkes Istvánt 
is foglalkoztatja Van Gogh. Ezután kezdték tervez-
ni: könyvet hoznak létre Van Gogh-ról, így tiszte-
legve a festőóriás előtt. 

A leendő művet egyébként - hívja föl a figyelmet 
Szabó Gáborné - Pilinszky szelleme is egybekap-
csolja, ő mondta: úgy szeretne írni, amiként Van 
Gogh festett. Szabó Gáborné ugyanazokon a pro-
vencei helyszíneken, ugyanazt a látványt fogalmaz-
ta kisprózákká, melyeket Van Gogh megfestett. Az-
az nemcsak leírta a látványt - és a látvány által be-
lőle kiváltott gondolatokat - , hanem meg is fotózta 
a Van Gogh-hoz kötődő helyszíneket; mindezekhez 
társulnak Lelkes István versei, rajzai, Van 
Gogh-stílusban fogant, parafrázisként szemlélhető 
festményei. A könyvtervet egyébként a vásárhelyi 
Rotary Klubban is bemutatta Szabó Gáborné. 

Mely stádiumáig jutott el a szerzőpáros a könyv 
összeállításának? Legnagyobbrészt megvan a szö-
veg - a prózák éppúgy elkészültek, mint a versek - , 
megvan a fényképanyag, megvannak a rajzok, fest-
mények. Minden előállt ahhoz, hogy a kötet jövő-
re, a Van Gogh-jubileum évében, megjelenhessék. 

F.CS. 

Nagy Péter 
zongoraestje 
Szegeden 
Fantáziák címmel rendezik meg 
ma este fél 8-tól az SZTE konzer-
vatóriumának nagytermében 
Nagy Péter zongoraművész kon-
certjét. A Filharmónia Kht. zon-
gorabérleti sorozatának első 
hangversenyén Bach, Brahms, 
Schumann és Vidovszky László 
művei csendülnek fel. 

Mezőgazdasági kar: tudományos diákköri konferencia 

A zöld áramtól a biocsirkéig 
A környezetre veszélyes hígtrágyát nagyon 
hatékonyan hasznosít ják-ártalmatlanít ják 
a paléi sertéstelepen. A nagyipari barom-
fitartásról érdemes átállni az EU-csatla-
kozással a biocsirke-előállításra. A méhé-
szetre nagy jövő vár az erdősítési program 
kapcsán. 

Tudományos diákköri (TDK) konferenciát 
tartottak Vásárhelyen az SZTE Mezőgazda-" 
sági Főiskolai Karán. Az agrárökonómiai, 
kertészeti és növényvédelmi, állattudományi 
és takarmányozási szekciókon túlmenően 
környezetgazdálkodási szekció keretén belül 
is ismertették egy-egy témán belüli, több hó-
napos vizsgálódásukat a hallgatók. Kezesné 
Rostás Mónika a Hód-Mezőgazda Rt. paléi 
sertéstelepén folytatott, hatékony kétfázisú 
hígtrágya-ártalmatlanítási és -hasznosítási 
módszerről beszélt. Ez azt eredményezi -
mondta - , hogy nagy területre, egyenletes 
mennyiségben jut el a trágya, sehol nem hal-

mozódik föl a talajban, a talajvízben nitrát, 
és a bejuttatott tápanyagot jól hasznosítják a 
növények. Kezesné Rostás Mónika dolgozata 
arra is fölhívta a figyelmet: a szegedi egyete-
men már biogáz és „zöldáram-létrehozási" 
kísérleteket is folytatnak, ez a sertéstelepe-
ken keletkező hígtrágya legkörnyezetkímé-
lőbb hasznosítási módja lehetne. Az eljárás 
folyamán teljes értékű energiahordozóként 
szereplő gáz, illetve villamos áram jön létre. 
Hátránya, hogy drága, elterjesztéséhez szük-
séges lenne, hogy az állam támogassa a bio-
alapú energiahordozók előállítását. 

Az Európai Unióba való belépésünkkel 
visszaszorul a mennyiségi baromfitermelés, 
ezzel egyidejűleg a minőségre, ezen belül a 
„biominőségre" helyeződik a hangsúly - hív-
ja föl a figyelmet Herczeg Anikó tudományos 
diákköri dolgozata. A brojlercsirke ökológiai 
tartása - füves területen; antibiotikumok he-
lyett gyógynövényekkel gyógykezelve, szerve-
zetükbe egyéb, ott fölhalmozódható kemiká-

liákat sem juttatva - emberi szempontból is 
sokkal „egészségesebb", így bármely, igényes 
jó áron értékesíthető baromfihúst eredmé-
nyez, mint a nagyipari csirkenevelés. Az 
EU-piacok egyértelműen az „igényes piac" 
kategóriájába tartoznak, így bizonyosnak tű-
nik: nálunk is mind több gazdálkodó áll majd 
át, legalábbis részben, az „ökobaromfitartás-
ra". 

Megduplázhatná a magyar méztermelést a 
jelenlegi erdősítési program - mutat rá Ács 
Imre dolgozata; Ács Imre konzulens tanára -
éppúgy, mint Kezesné Rostás Mónikáé és 
Herczeg Anikóé - Édes Katalin tanszéki mér-
nök volt. Jelenleg 16 ezer tonnányi méz ter-
melődik évente Magyarországon, s ez sokkal 
a lehetőségeink alatt marad. Mézfogyasztá-
sunk évente fél kiló, s ha ezt sikerülne növel-
ni, jó marketinggel és fogyasztóbarát árak ki-
alakításával, akkor ennek pozitív hatása len-
ne a magyar népesség egészségi állapotára is. 

F.CS. 

Karácsony a világhírű 
Mojszej evvel 
Magyarországi turnéja során -
karácsonyi meglepetésként -
december 25-én este fél 8-tól a 
szegedi sportcsarnokban is fel-
lép a világhírű Mojszejev Tánc-
együttes. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

A budapesti StarDust Produk-
ció szervezésében karácsonyi 
vendégszereplésre jön Moszk-
vából Magyarországra a 78 tagú 
orosz táncegyüttes, a Mojsze-
jev. Az ünnepi műsort maga a 
96 esztendős alapító mester, 
Igor Mojszejev állította össze. 
A társulat 1937-ben jött létre, s 
hamar szárnyra kapta a világ-
hír. Igor Mojszejev kora ifjúsá-
gától fogva a tánc megszállottja 
volt. 

1930-ban állította színpadra a 
Bolsojban első két koreográfiáját, 
majd a következő években gyalog 
és lóháton járva, bebarangolta a 
fél Szovjetuniót. Főként a Pamír 
hegységben, a Kaukázusban és az 
Urál vidékén ismerkedett az ott 
élő népek hagyományos művé-
szetével és táncával. Utazásai 
eredményeképpen végleg elje-
gyezte magát a néptáncon ala-
puló színházzal. 

Önálló táncegyüttese 1937 
februárjában tartotta első próbá-
ját. Szenvedélyes vita kerekedett 
az alapító koreográfus elképzelé-
sei miatt, többen etnografikus 
folklórt, egyfajta táncmúzeumot 

kér tek ra j ta s zámon . Szerencsére 
elképzeléseivel nem maradt 
egyedül, táncosaiban lelkes kö-
vetőkre talált, segítségükkel ki-
alakíthatta a világon ma már 
mindenütt csodált Mojsze-
jev-stílust: a hetyke népi szemte-
lenség és a szikár akadémizmus 
ötvözetéből álló táncmódot. Az 
együttes első műsora A Szovjet-
unió népeinek táncai volt. A II. 
világháború után Mojszejev sok 
próbálkozás és sikertelenség 
után hozta létre sajátos műfaját, 
a szcenikus néptáncot. Nemzet-
közi sikert hozó koreográfiák so-
rozatát készítette el, például: 
Orosz tánc, Cigány tánc, Ukrán 
szvit, Családi örömök - zsidó 
szvit, Vásári komédiások, az Egy 
éj a kopár hegyen Muszorgszkij 
zenéjére. 

Mojszejev hosszú pályafutása 
során több mint háromszáz ko-
reográfiát készített, amelyekkel 
az együttes az egész világon si-
kert aratott. Magyarországon is 
többször vendégszerepelt a társu-
lat, 1967-ben a szegedi szabadté-
rin is fellépett. 

A december 25-i előadásra a 
Gold Sun Travel (Kárász u. 15., 
telefon: 552-552) irodájában 
2800 forintért lehet jegyet kapni. 
Ugyancsak karácsony első nap-
ján délután fél 2-től az óriásbáb-
jairól ismert Puppet Show Com-
pany ad különleges műsort a 
sportcsarnokban a gyerekek szá-


